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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Szanowany Panie Ministrze!
Do mojego biura senatorskiego w Rybniku dotar³y niepokoj¹ce sygna³y dotycz¹ce planów funkcjono-

wania s¹downictwa na szczeblu okrêgowym w tym¿e mieœcie, a tak¿e proœba o przedstawienie Panu Mi-
nistrowi potrzeby utworzenia s¹du okrêgowego w mieœcie Rybnik.

Z otrzymanej przeze mnie korespondencji w tej sprawie wynika, i¿ w³adze miasta zosta³y poinformo-
wane o zamiarze zmniejszenia roli dotychczasowego oœrodka zamiejscowego S¹du Okrêgowego w Gliwi-
cach z siedzib¹ w Rybniku poprzez odebranie II Wydzia³owi Cywilnemu prawa do rozpatrywania
apelacji w sprawach rodzinnych decyzj¹ prezesa S¹du Okrêgowego w Gliwicach. Sukcesywnie zmniej-
sza siê równie¿ liczbê etatów w wydzia³ach oœrodka zamiejscowego.

Maj¹c na uwadze interesy spo³ecznoœci lokalnej, uwa¿am, ¿e takie dzia³anie istotnie je narusza
i utrudnia mieszkañcom dostêp do wymiaru sprawiedliwoœci.

Subregion zachodni województwa œl¹skiego, obejmuj¹cy powiaty rybnicki, raciborski, wodzis³awski,
a tak¿e powiaty grodzkie Rybnik, ¯ory i Jastrzêbie Zdrój, zamieszkuje oko³o siedemset tysiêcy osób. Do-
tarcie do s¹dów w znacznie oddalonych Gliwicach jest dla nich bardzo du¿ym utrudnieniem, ¿e nie
wspomnê o problemach, jakie nastrêcza im brak lub znikoma liczba po³¹czeñ komunikacji autobuso-
wej i kolejowej pomiêdzy Gliwicami a wiêkszoœci¹ gmin subregionu.

Próba marginalizacji Rybnika jest dla mnie niezrozumia³a, tym bardziej ¿e w centrum tego miasta
budowany jest okaza³y gmach, który ma zostaæ przekazany Ministerstwu Sprawiedliwoœci na pocz¹tku
2011 r. z przeznaczeniem na siedzibê oœrodka zamiejscowego S¹du Okrêgowego w Gliwicach z opcj¹ ut-
worzenia s¹du okrêgowego. Potwierdzaj¹ to bêd¹ce w posiadaniu prezydenta miasta Rybnika doku-
menty, które podpisane zosta³y przez przedstawiciela ministra sprawiedliwoœci. Stwierdza siê w nich, i¿
budowany obiekt docelowo ma siê staæ siedzib¹ s¹du okrêgowego, natomiast aktualnie prowadzona
przez prezesa S¹du Okrêgowego w Gliwicach polityka zmierza w odwrotnym kierunku.

Przysz³y s¹d okrêgowy obejmowa³by swoim zasiêgiem piêæ s¹dów rejonowych, a mianowicie s¹dy
w ¯orach, Jastrzêbiu Zdroju, Rybniku, Wodzis³awiu Œl¹skim i Raciborzu. S¹d posiada³by tak¿e odpo-
wiednie zaplecze techniczne i kadrowe, gdy¿ jedenastu sêdziów z Rybnika i okolic doje¿d¿a do pracy
w S¹dzie Okrêgowym w Gliwicach. Utworzenie s¹du okrêgowego w Rybniku by³oby niew¹tpliwym udo-
godnieniem dla mieszkañców, przede wszystkim ze wzglêdu na automatyczne powstanie oddzia³ów
Krajowego Rejestru S¹dowego i Krajowego Rejestru Karnego, co znacznie u³atwia³oby uzyskiwanie od-
pisów z tych rejestrów.

Warto nadmieniæ, i¿ w województwie œl¹skim w chwili obecnej funkcjonuj¹ cztery s¹dy okrêgowe –
w Katowicach, Gliwicach, Bielsku-Bia³ej i Czêstochowie. S¹d Okrêgowy w Czêstochowie obs³uguje czte-
ry s¹dy rejonowe, zaœ S¹d Okrêgowy w Bielsku-Bia³ej – trzy s¹dy rejonowe.

Jak wczeœniej wspomnia³em, S¹d Okrêgowy w Rybniku obs³ugiwa³by piêæ s¹dów rejonowych, a wiêc
jego utworzenie z punktu widzenia organizacyjnego jest w pe³ni uzasadnione.

Ponadto funkcjonowanie tego typu instytucji w regionie o tak du¿ej liczbie mieszkañców znacznie
u³atwi³oby dostêp do s¹downictwa, a nie utrudni³o – jak to jest w przypadku obecnie realizowanych
przedsiêwziêæ.

Uprzejmie proszê Pana Ministra o zapoznanie siê ze spraw¹ oraz powziêcie mo¿liwych kroków w celu
utworzenia w Rybniku s¹du okrêgowego, gdy¿ ze wzglêdów organizacyjnych i logistycznych jest to roz-
wi¹zanie zupe³nie uzasadnione, zw³aszcza jeœli siê weŸmie pod uwagê dobro mieszkañców tego okrêgu.

Z wyrazami szacunku
Antoni Motyczka




